

**Schwerpunkt** · Main topic

Redaktion: H. J. Freyberger, Stralsund/Greifswald · J. M. Fegert, Ulm

**Kinder- und Jugendpsychotherapie**

## Psychotherapy of children and adolescents

**Editorial** · Editorial

J. M. Fegert · H. J. Freyberger

- 1 **Grenzbereich zwischen Jugend- und Erwachsenenalter. Psychotherapeutische Aspekte**  
Borderline between adolescence and adulthood. Psychotherapeutic aspects

**Übersichten** · Review articles

S. Müller · L. Salgo · M. Kölich · J. M. Fegert

- 3 **Zwangsmaßnahmen in der psychiatrischen Behandlung. Transition im Spannungsfeld von elterlicher Sorge und Selbstverantwortung des jungen Menschen**  
Coercive measures in psychiatric treatment. Transition in the field of tension between parental worry and self-responsibility of young people

**Originalien** · Original articles

R. C. Groschwitz · J. M. Fegert · P. L. Plener

- 12 **Psychiatrische und psychotherapeutische Versorgung in Deutschland. Ergebnisse einer repräsentativen Umfrage**  
Psychiatric and psychotherapeutic care in Germany. Results from a representative community-based survey

U. M. E. Schulze · L. Rosenfeld · F. Keller · J. M. Fegert

- 18 **Was die Angst vermag .... Auswirkung der Angst depressiver Patientinnen auf die allgemeine Befindlichkeit**  
What anxiety is capable of .... Impact of the anxiety of depressed female patients on the general mental state

C. Armbruster · H. J. Freyberger

- 25 **Interne und externe Transition in die Erwachsenenpsychiatrie. Erste Arbeitserfahrungen mit einer Tages- und Poliklinik für Adoleszenzpsychiatrie in Stralsund**  
Internal and external transition to adult psychiatry. Initial working experience with a day clinic and polyclinic for adolescent psychiatry in Stralsund

**Psychotherapie aktuell** · Psychotherapy today

J. M. Fegert

- 30 **Der Berg kreiste ... und ignoriert die Kinder- und Jugendlichenpsychotherapie. Eckpunkte des Bundesministeriums für Gesundheit zur Novellierung der Ausbildung zum psychologischen Psychotherapeuten**  
The mountain labored ... and ignores the child and adolescent psychotherapy. Key points of the Federal Ministry of Health for amendment of the training to psychological psychotherapist

J. M. Fegert · I. Hauth · T. Banaschewski · H. J. Freyberger

- 34 **Übergang zwischen Jugend- und Erwachsenenalter. Herausforderungen für die Transitionspsychiatrie und -psychotherapie**  
Transition between adolescence and adulthood. Challenges for transition psychiatry and psychotherapy